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وقتی از مقاومت و قانونگریزی و بدحسابی افرادی یاد می شود که با رابطه 
بازی و تردستی و بده بستان و تبانی هزاران میلیارد تومان از بانک های دولتی 
و خصوصی و موسســات مالی وام گرفته و از بازپرداخت آن ســرباز می زنند 
گزارش و خبری منتشــر می شود )که اتفاقا در دو سال اخیر هم خیلی زیاد 
شــنیده می شود( خود به خود این سؤال پیش می آید که اولا منشأ و منابع 
این وام های درشــت از کجاســت و ثانیا اگر روزی یک یا چند تا از بانکها یا 
موسسات مالی ورشکسته بشود خسارت سپرده گذاران ریز و درشت را - که 
مجموع سپرده های آنها در قالب وام به تعدادی زیاده خواه  تر دست پرداخت 
شــده است و بانک یا موسســه مالی عامل، از بازدریافت آن عاجز است- چه 

کسانی و کدام نهاد از کدام منبع این خسارتها را جبران می کند؟
با توجه به اینکه در صورت وقوع چنین اتفاقی که خیلی هم دور از انتظار 
نیست مردم یا همان سپرده گذاران برای احقاق حق خود به ساختمان نهادهای 
حکومتی پناه آورده و اعتراض می کنند بدیهی و عاقلانه است که علاج واقعه 
را قبــل از وقــوع باید کرد و تدبیری قانونی و سیســتمی برای جلوگیری از 
ورشکستگی موسسات مالی و بانک ها و جبران ضرر و زیان احتمالی اندیشید 
به طوری که حتی در صورت ورشکســتگی یک بانک بتوان حداقل خسارت 
سپرده گذاران را از یک منبع مطمئن تامین و پرداخت کرد و از خسارت های 

مالی و روانی و اجتماعی و امنیتی آن جلوگیری کرد.
تشکیل »صندوق ضمانت سپرده ها« تجربه اکثریت کشورهای دنیاست 
که اتفاقا از الزام بین المللی نیز برخوردار است، حدود 130 کشور جهان تا به 
حال برای ضمانت سپرده ها و حصول اطمینان از ثبات مالی و تضمین حقوق 
ســپرده گذاران این صندوق را تاسیس نموده اند که می توان به عنوان نمونه 

از کشورهایی مانند آمریکا، هندوستان، کانادا، ترکیه و بلغارستان نام برد.
بــه طــور مثال در ســال 1933 و پــس از بحــران مالــی آن دوران 
»اف دی ای ســی« بانک هــا  ورشکســتگی  فقــره  هــزاران  وقــوع  و 

)federal disposit insurance corporartion( به موجب قانون 
تاسیس شد که وظیفه نظارت بر بانک ها از حیث حصول اطمینان رعایت حقوق 
سپرده گذاران و اطمینان از ثبات و سلامت بانکها و حصول اطمینان از تامین 
نیازهای اعتباری بخش های اقتصادی کشور را برعهده داشته است و یا در ترکیه 
در سال 1983 نهاد دولتی با عنوان SDIF برای همین منظور تاسیس شد.

و اما بر مبنای همین ضرورت در کشور ما نیز، به پیشنهاد بانک مرکزی و 
براساس بند )د( ماده 95 قانون برنامه پنج ساله پنجم توسعه جمهوری اسلامی 
ایران در جلســه مورخ 1392/1/18 هیئت دولت اساسنامه صندوق ضمانت 
سپرده ها تصویب و در جلسه مورخ 1392/4/23 نیز آیین نامه میزان و نحوه 

دریافت حق عضویت رسما تصویب و برای اجرا ابلاغ شده است.
براساس ماده هفت اساسنامه صندوق، هیئت امناء صندوق شش عضو دارد 
که رئیس کل بانک مرکزی و وزیر امور اقتصاد و دارایی و معاون برنامه ریزی 

و نظارت راهبردی رئیس جمهور یا معاون وی از جمله آن شش عضو است.
طبق اساســنامه هیئت امنای صندوق حداقل هر ســال یک جلسه باید 

داشته باشد و هیئت مدیره نیز در هر هفته یک جلسه باید تشکیل دهد.
براساس اطلاعات مکتسبه مجموع حق عضویت 33 بانک و موسسه مالی 
)شامل حق عضویت اولیه و ثانویه تا اول سال 93( مبلغی بیش از هفت هزار 
و چهارصد میلیارد تومان می باشــد که شوربختانه به دلیل بی توجهی دولت 
محترم تا همین تاریخ مبلغ شصت و دو میلیارد و هشت صد میلیون تومان 
آن هم فقط از بابت بخشــی از حق عضویت تنها 7 بانک وصول شــده است، 

یعنی کمتر از یک صدم مبلغ قانونی و مورد انتظار!
بنابراین ســؤال این اســت که چرا دولت محترم و اعضای هیئت امنای 
صنــدوق به ویــژه رئیس بانک مرکزی و معاون راهبــردی رئیس جمهور به 
موضوعی با این درجه اهمیت در دو ســال گذشته کاملا بی توجه بوده اند؟ و 

ظاهرا در دو سال گذشته حتی یک جلسه هم نداشته اند.
دوم اینکه تکلیف قانون و الزامات اساسنامه مصوب چه می شود؟

ســوم اینکه در صورت ورشکستگی هر کدام از بانک ها و موسسات مالی 
و اعتراض صاحبان ســپرده که متن مردم هســتند چه کسی و چه نهادی 

پاسخگوست و خسارت وارده از کدام منبع تامین می شود؟
چهارم اینکه دستگاه های نظارتی در قبال این قضیه چه تکلیفی دارند؟

غفلت از حقوق مردم
در دولت قانون مدار!

محمود عباس زاده مشگینی

نگاه

فولاد  انجمن  یک عضــو 
هشدار داد کارخانه های فولاد 
در صــورت عدم توجه جدی 

دولت تعطیل می شود.
با  گفت وگو  در  شهرســتانی، 
»نســیم« و در پاسخ به این که به 
چه دلیل ایران از نظر میزان تولید 
فولاد در دو ماه گذشته روند نزولی 
را طی کرده، بیان داشت: قرار بود 
که ما ســال گذشــته 17میلیون 
تولید داشته باشیم اما موفق نشدیم 
و بنابراین تولید فولاد از 17 میلیون 
تــن به 15 میلیون تن در ســال 
گذشته کاهش یافت، ولی در سال 
جاری همین مقدار نیز به دوازده 

و نیم میلیون تن خواهد رسید.
وی افــزود: علت این وضعیت 
به این خاطر اســت که هیچ گونه 

تقاضایی وجود ندارد، در ضمن در 
بازارهــای بین المللی نیز به دلیل 
تحریم هــا و کاهــش قیمت نفت 
بین المللی، قیمت فولاد پایین آمده 
و این در حالی اســت که در ایران 
طبق روال قبل، هم قیمت انرژی 
و هم میزان دستمزد و هم ارزش 

افزوده افزایش داشته است.
ایــن  تمامــی  گفــت:  وی 
موارد دســت به دســت هم داد 
تــا رقابت پذیری مــا در بازارهای 
بین المللی نیز از دســت برود؛ به 
همین خاطر تولید در داخل کشور 
کاهش یافته است. لذا در کل روند 
تولید ما روندی نزولی بوده و از این 

بدتر نیز خواهد شد.
تاکید کرد: دولت  شهرستانی 
برای خروج از این وضعیت دو اقدام 

می تواند انجام دهد؛ در ابتدا باید 
بهــره بانکی به خصوص در زمینه 
صنعت و سرمایه گذاری در بخش 
مســکن کاهش یابد و در مرحله 
بعــد نیز بهتر اســت دولت برای 

کارهای زیرســاختی بودجه قرار 
دهد تا اقدامات زیرســاختی آغاز 
شــود و بودجه های عمرانی پیش 
رود. ایــن امر نه تنها در خصوص 
صنعت فولاد که درباره صنایع دیگر 

همچون سیمان نیز صادق است.
وی اظهار داشــت: اگر دولت 
اقــدام جدی انجام ندهد شــاهد 
از بین رفتــن کارخانه های فولاد 
خواهیم بود، لذا در آینده نیز حتی 
اگر وضعیت مناسب تر شود به دلیل 
از دســت دادن همین کارخانه ها 
نمی توانیم بازارهای گذشته را به 
دست بیاوریم، بنابراین مجبور به 

واردات خواهیم شد.
شهرستانی اضافه داشت: در دو 
الی سه ماهه اخیر شش درصد بهره 
بانکی را کاهش دادند اما این مقدار 
کافی نیست، بلکه باید بیش از این 

کاهش را شاهد باشیم.
شهرستانی با بیان این مطلب 
که مســلما بهبود در بازار مسکن 
می تواند بــر روی صنایع مادری 

باشــد،  تاثیرگذار  فولاد  همچون 
گفت: دادن وام 80 میلیونی کاری 
از پیش نخواهد برد، هشتاد میلیون 
بیســت و پنج هزار دلار می شود؛ 
کجای دنیا مسکن با قیمت بیست 
و پنج هزار دلار اســت؟ مردم نیز 
به دلیل تــورم و افت قیمت ریال 
و حقوق هــا جوابگوی هزینه های 
روزمره خود نیستند، چه برسد به 

پرداختی ها برای برگشت وام.
وی با بیان این مطلب که باید 
حداقل بانک هشتاد درصد خرید 
مسکن را وام دهد، گفت: در تهران 
برای خرید خانــه صد متری که 
متری سه میلیون است به میزان 
ســیصد میلیون تومان پول نیاز 
است، هشتاد میلیون در واقع زیر 

سی درصد ارزش مسکن است.

اقتصاددان گفت: چرا  یک 
دولت  مجلــس،  نمایندگان 
در  همچنان  اینکــه  بابت  را 
مسیر اضمحلال اقتصاد ایران 
حرکت می کند مورد سوال قرار 

نمی دهند.
گفت وگو  در  رزاقــی  ابراهیم 
با تســنیم به شاخص های اقتصاد 
مقاومتی اشاره کرد و اظهار داشت: 
معمولا زمانی که افراد مورد تهاجم 
قرار می گیرنــد نقاط ضعف خود 
را تقویــت می کنند؛ به طور مثال 
اکنون که درآمدهای نفتی کشور 
به دلیل تحریم ها کاهش یافته باید 
هزینه های ارزی را کاهش داد و به 

تولیدات داخلی یارانه داده شــود. 
مردم دعوت به ساده زیستی شوند و 
کالای خارجی مصرف نکنند. مردم 
یاریگر تولیدکننده و کارگر داخلی 
باشند. باید جلوی فعالیتهای غیر 
مولد را گرفت؛ اینها شاخص های 
اقتصاد مقاومتی اســت اقتصادی 
که مستقل است و مقابل اقتصاد 

وابسته امروز است.
وی ادامه داد: اینکه دولت در 
حرکت  مقاومتی  اقتصاد  مســیر 
نمی کند، جای ســوال دارد. چرا 
نمایندگان مجلس، دولت را بابت 
اینکه همچنان در مسیر اضمحلال 
اقتصاد ایران حرکت می کند، مورد 

سوال قرار نمی دهند.
این اقتصــاددان با بیان اینکه 
گره زدن سرنوشت اقتصاد کشور 
به لغو تحریم ها کاری اشتباه است 
گفت: ســال گذشته حدود 50 تا 
70 میلیارد دلار کالا به کشور وارد 
شده است؛ در حالی که کالاهای 
وارداتی را می توان در داخل تولید 
کرد و مسئله رکود اقتصادی ربطی 

به تحریم ندارد.
رزاقــی ادامــه داد: تحریم در 
واقــع یک نوع جنــگ اقتصادی 
است که مانند جنگ نظامی نیاز 
به ابزارهای مشــخصی دارد مردم 
به راحتــی متوجه تهاجم نظامی 

می شــوند و در دفــاع همکاری 
می کنند اما جنگ اقتصادی بسیار 
سخت است؛ به دلیل اینکه رسانه ها 
و دولت مردم را نسبت به موضوع 
حساس نمی کنند و سرمایه داران 
فعالیت هــای غیرتولیــدی انجام 
می دهند. انگار نه انگار که تهاجم 
اقتصــادی اســت. احتــکار کالا 
مشارکت و کمک به دشمن است.

وی با بیــان اینکه دولت باید 
در صورت لغو تحریم ها از واردات 
کالاهای غیر ضرور جلوگیری کند 
گفت: در حال حاضر دولت باید در 
هزینه های جاری صرفه جویی کند 
و صنایعی کــه در جهت صنعتی 

کردن کشــور اســت ایجاد شود 
تعاونی ها فعال شوند. واسطه گری 
کاهــش یابد. بــه تولیدکنندگان 
کشــاورزی و صنعتی یارانه داده 
شــود؛ البته مراقــب باید بود که 
یارانه  هــا به ســمت فعالیت های 
نشــود.  منحــرف  غیرتولیــدی 
شناســایی  بانکی  وام گیرنده های 
شوند و با متخلفان شدیدا برخورد 
شود. از ثروتمندان مالیات گرفته 

شود.
ادامــه داد:  اقتصــاددان  این 
مشکلات اقتصادی ناشی از بی ربط 
با  اقتصادی  سیاســت های  بودن 
قانون اساسی کشور و اندیشه های 

امام در وصیت نامه است.
رزاقــی افزود: اگــر به فرض 
تحریم ها برداشــته شــود مانند 
زمان آقای احمدی نژاد در ســال 
90، درآمــد حــدود 90 میلیارد 
دلاری نفــت و 20 میلیارد دلاری 
حاصل از صادرات غیر نفتی صرف 
واردات کالاهای غیر ضرور می شود. 
وارداتی که هیچ گونه ربطی به تولید 
ندارد؛ در نهایت قطعات وارد کشور 
و در داخل ســرهم بندی می شود. 
مسئولان ما دانســته یا ندانسته 
حاضر نیستند سیاست های خود را 
با توجه به شرایط پرفشار اقتصادی 

تغییر دهند.

نماینده ســابق ایران در اوپک تاکید کرد ماموریت عربســتان و 
کشورهای حاشیه خلیج فارس جلوگیری از افزایش قیمت نفت است.

محمد خطیبی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر این که در صورتی که اوپک 
روند فعلی تولید را ادامه دهد، نمی توان امیدی به بهبود قیمت ها داشــت، اضافه 
کرد: در حالی که طی دو سه ماه گذشته شاهد روند افزایشی قیمت ها بوده ایم اما 
عربســتان و کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس با افزایش تولید جلوی افزایش 

قیمت را گرفتند.
وی ادامه داد: طی این مدت عربســتان میزان تولید خود را به 10/3 میلیون 

بشکه رسانده که امری بی سابقه است.
به عبارت دیگر، در شرایطی که عوامل ژئوپلتیک مانند جنگ یمن به تقویت 
قیمت ها کمک کرد به نظر می رســد که ماموریت این شــرکت ها مهار قیمت ها 

بوده است.
وی خروج شیل اویل را از بازار آدرس غلطی دانست که از سوی این کشور ها 
اعلام می شــود و گفت به طور قطع این کشورها اهدافی به جز مسائل اقتصادی 

را دنبال می کنند.
نماینده ســابق ایران در اوپک تاکید کرد که منطقی نیست در شرایطی که 
درآمد همه اعضای یک ســازمان نصف شده است هیچ تصمیمی در این سازمان 
گرفته نشــود و شــاهد انفعال اوپک نسبت به وضعیت بازار نفت باشیم و این در 
حالیست که همین سازمان در سال 2008 برای بهبود وضعیت بازار میزان تولید 
را ســه میلیون بشــکه کاهش داد. اما اکنون برخی از اعضا با وعده های پوچ مانع 

تصمیم گیری اوپک می شوند.

وزارت ارتباطات نســبت به کلاهبرداری پیامکی از مشترکین تلفن 
همراه هشدار داد.

مدیر روابط عمومی وزارت ارتباطات در گفت وگویی با بیان اینکه مشترکین 
باید مراقب پیامک کلاهبرداری با عنوان برنده شــدن در قرعه کشی و مشابه آن 
باشند، گفت: وزارت ارتباطات هیچ  قرعه کشی برگزار نمی کند و این شیوه جدید 
افراد سودجو برای کلاهبرداری است که پس از دریافت رمز کارت از کاربران فریب 
خورده، حساب آن ها را خالی می کنند. به گفته وی در این کلاهبرداری، پیامکی 
مبنی بر صحت اطلاعات ارســالی و همســان بودن این اطلاعات با اطلاعات فرد 
برنده برای افراد ارسال می شود و از آن ها خواسته می شود جهت واریز مبلغ، شماره 
حساب، شماره کارت، رمز دوم و دیگر مشخصات بانکی را برای آن ها ارسال کنند.

البتــه در این زمینه پلیس فتا مکاتباتی با اپراتورهای تلفن همراه انجام داده 
است که طی آن مشخص شده این اپراتورها برندگان خود را فقط از طریق سایت 
اعلام می کنند.همچنین در این راســتا اپراتورها پیامک هایی را در مورد چگونگی 
و نحــوه اعلام برندگان برای تمامی کاربران ارســال کرده اند؛ لذا هموطنان آگاه 
باشند که هرگز برای دریافت وجه نیازی به ارسال اطلاعات حساب بانکی نیست.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران، به تازگی پیامک هایی برای مشــترکان تلفن 
همراه ارسال شده که آن ها را به عنوان یکی از برندگان قرعه کشی وزارت ارتباطات 

معرفی کرده است.

حذف شــدگان از دریافت 
یارانــه 20 روز فرصت دارند 
مربوطه،  سامانه  به  مراجعه  با 

اعتراض خود را ثبت کنند.
بــه گزارش ایســنا، دولت در 
چند ماه اخیــر حذف پردرآمدها 
را به صورت محدود آغاز کرده اما 
در بین حذف شــدگان گروه هایی 
هستند که نسبت به حذف یارانه 

خود معترض شده اند.
بــر این اســاس وزارت کار و 

رفــاه اجتماعی به عنــوان مامور 
اصلــی در شناســایی دهک های 
درآمــدی بــا راه اندازی ســامانه

ز  و ر ز  ا  yaraneh10. ir
پنجــم خردادماه اعــلام کرد که 
حذف شدگان می توانند با مراجعه 
به ایــن ســامانه در یک فرصت 
یک ماهه بــا ورود اطلاعات خود 
مشمول بررسی مجدد قرار گرفته 

و دلیل حذف آنها اعلام شود.
این در حالی است که دیروز، 

یازدهمین روز بازگشــایی سامانه 
بوده و حذف شدگان تا پنجم تیرماه 
یعنــی 20 روز دیگر بــرای درج 
اطلاعات خود فرصت دارند. بنابر 
اعــلام وزارت کار و رفاه اجتماعی 
نتیجه بررســی ها در دوره زمانی 
15 روزه بعــد از ثبت اطلاعات به 
سرپرست خانوار اعلام خواهد شد.

بــا ورود به ســامانه و بعد از 
درج شــماره حســاب بانکی که 
یارانــه نقــدی در هر مــاه به آن 

واریز می شــود متقاضــی باید در 
چند مرحلــه اطلاعاتی در رابطه 
با موقعیــت جغرافیایی، وضعیت 
اشتغال، خودرو، معاملات و دارایی 
تمامی اعضای خانواده وارد کند که 
بعد از بررســی به دفاتر پیشخوان 
فراخوانده شده و در جریان دلایل 
حذف قرار خواهد گرفت. در عین 
حال که اگر خطایی شکل گرفته 
باشد مجددا به لیست یارانه بگیران 

اضافه خواهد شد.

امــا همان طور که طبق قانون 
بودجه، دولت باید یارانه پردرآمدها 
را حــذف کنــد، از فروردین  ماه 
امســال نیز باید نسبت به ثبت نام 
جامانــدگان از یارانــه نقدی )در 
ثبت نام مجدد سال گذشته( اقدام 
کند. این در حالی است که اخیرا 
نوبخت- رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی- اعلام کرده است که 
دولت تصمیمی برای بازگشــایی 

سایت به این منظور ندارد.

نوبخت یادآور شده که مطابق 
تبصــره 20 قانــون هدفمنــدی 
یارانه هــا، در مــورد افــرادی که 
به دلایــل مشــخص از دریافت 
یارانه جا مانده اند به نحو مناسب 
تصمیم گیری خواهد شد، البته ما 
قصد نداریم یک بار دیگر ســایت 
را بــاز کنیم و ثبت نام گســترده 
داشــته باشــیم، اما در مورد این 
افراد با دلایل موجه تصمیم گیری 

خواهیم کرد.

و  برنامه  کمیسیون  عضو 
اینکه  بیان  با  مجلس  بودجه 
را  هدفمندی  قانــون  دولت 
اجرا  ثروتمنــدان  دربــاره 
نمی کند، گفت: نگاه دولت به 
سلیقه ای  پردرآمدها  حذف 

است.
موسی الرضا ثروتی در گفت وگو 
با فارس، با اشاره به موضوع حذف 
یارانه پردرآمدها اظهار داشت: سال 
گذشــته در بودجه مصوب شد، 
دولت بــه نیازمندان یارانه نقدی 

بپردازد، اما این کار انجام نشــد، 
امسال نیز در قانون بودجه گفته 
شده پردرآمدها حذف شوند، اما 

بازهم خبری از آن نیست.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلــس با بیان اینکــه دولت ها 
قانون هدفمندی  را ســلیقه ای 
اجرا می کنند، تصریح کرد: دولت 
قبــل و دولت کنونی بــه قانون 
توجه نداشته و به سلیقه خود هر 
کاری بخواهنــد، انجام می دهند. 
یارانه تولید در گذشــته و امروز 

باید پرداخت می شد که تاکنون 
صورت نگرفته است.

ثروتــی بــا تاکید بــر اینکه 
دولــت اعلام نکرد که فاز ســوم 
شــده،  اجرا  یارانه ها  هدفمندی 
افزایش  بیان داشت: عملا شاهد 
قیمت ها و یکسان ســازی نرخ ها 
برای بخش هــای مختلف بودیم، 
در حالی که قانون می گوید قیمت 
برای بخش کشاورزی و  سوخت 
حمل ونقل عمومی باید متفاوت 

از دیگر موارد باشد.

این نماینــده مجلس با بیان 
اینکه دولت ها قانون هدفمندی را 
به درســتی اجرا نمی کنند، ادامه 
حامل های  قیمــت  افزایش  داد: 

انرژی هفت ایراد اساسی دارد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با تاکید بر اینکه اگر دولت 
در راســتای اجــرای هدفمندی 
یارانه هــا و پرداخت یارانه  نقدی 
کســری دارد، چرا پیشنهادی به 
مجلس نداد، بیان داشت: درآمد 
حاصــل از هدفمنــدی یارانه ها 

براساس پیشنهاد دولت و آنچه که 
مرقوم شد در مجلس به تصویب 
رسید، حال ســؤال از مسئولان 
این است که چرا با وجود کسری 
و ضعف در عدم پرداخت یارانه ها، 
ارقام واقعی را بــرای درآمدها و 

مصارف ارائه نکردند.
افزود:  نماینده مجلــس  این 
اینکه تــوپ عدم حــذف یارانه 
پردرآمدهــا و اجــرای صحیــح 
مجلس  زمیــن  به  هدفمنــدی 
انداخته می شود، صحیح نیست، 

زیرا پیشــنهادات این موضوع در 
لایحــه بودجه از ســوی دولت 
مطرح شده و مجلس نیز مصوب 
کرده است علاوه بر آنکه دولت به 
قانون کنونی نیز پایبند نیست و 

به آن عمل نمی کند.
ثروتــی افزود: هنــوز آمار و 
ارقامی از ســوی مسئولان برای 
حذف یارانه پردرآمدها به مجلس 
ارائه نشــده و بــه دولت توصیه 
می کنــم، قانون را اجــرا کند تا 

کمبود منابع مالی جبران شود.

معــاون حفاظــت و امور 
اراضی اداره کل منابع طبیعی 
اعلام  تهــران  آبخیزداری  و 
فقره حکم  اجرای 22  با  کرد: 
مراجع قضایــی از 588 هزار 
متــر مربــع از اراضی ملی و 
شمیرانات  شهرستان  دولتی 

رفع تصرف شد.

مصطفــی پرویزی مقــدم در 
مصاحبه با فارس گفت: از ابتدای 
ســال 92 تا پایان اردیبهشت ماه 
امســال 22 فقره حکــم مراجع 

قضایی اجرا شده است.
پرویزی مقدم گفت: با اجرای 
احــکام صادره مســاحتی حدود 
168 هزار مترمربع از اراضی ملی 

و دولتی شهرستان شمیرانات به 
دست یگان حفاظت منابع طبیعی 
اســتان تهران با همکاری مراجع 
قضایــی و انتظامــی از متصرفان 
بازپس گیری و به دولت بازگردانده 

شده است.
پرویزی مقدم افزود: در راستای 
کاهش  و  پیشــگیرانه  اقدامــات 

پرونده هــای ارجاعی بــه مراجع 
قضایی و به استناد تبصره 1 ماده 
55 قانون حفاظت و بهره برداری از 
جنگل ها و مراتع کشور، از سال 92 
ابتدای دولت یازدهم تا اردیبهشت 
امسال 225 فقره تخلف و تصرف 
به اراضی ملی و دولتی با مساحتی 
حــدود 420 هزار متــر مربع در 

شهرســتان شــمیرانات به دست 
یگان حفاظت منابع طبیعی استان 
تهران رفع تصرف و آثار تصرفات 

نیز جمع آوری شد.
اراضــی  ریالــی  ارزش  وی 
 350 را  شــده  بازپس گیــری 
میلیــارد تومــان بــرآورد کرد و 
گفــت: پرونده هایی که در ارتباط 

با تخلفــات و تصرفات عدوانی به 
اراضی ملی و دولتی در ســالهای 
گذشته در مراجع قضایی تشکیل 
و مطرح شده اســت با جدیت تا 
خواهد  پیگیــری  نتیجه   حصول 
شــد و این موضوع در دستور کار 
جــدی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان تهران قرار دارد.

کمیســیون  عضو  یــک 
اقتصــادی مجلس پیش بینی 
بورس  افت شاخص های  کرد؛  
ادامه  نیز  آینده  هفته های  در 
خواهد داشت و سرمایه گذارانی 
که به دنبال ســود کوتاه مدت 
هستند دچار زیان خواهند شد.
محمد حسن نژاد  در گفت وگو 
با ایسنا با اشــاره به تاثیر مسائل 
اقتصادی و سیاسی بر شاخص های 
بورس، گفت: بــورس آیینه تمام 
نمای اقتصاد کشور است و انتظارات 
بازار و شرایط آن در بورس منعکس 
می شــود و اتفاقی که بــرای بازار 
ســرمایه در هفته های اخیر افتاده 
است منبعث از سال 92 و انتشار 
اخبار ضد و نقیــض در مورد لغو 
تحریم ها و به نتیجه رسیدن مسئله 

هسته ای است.
وی افزود: بعد از توافق ژنو در 
سال 92 موج خوش بینی در بازار 
سرمایه و کلیت اقتصاد کشور ایجاد  
و باعث شــد شاخص ها به صورت 
غیرواقعی رشد کند اما پس از آنکه 
اتفاق جدیدی در گشایش اقتصادی 

نیفتاد بازار مجبور شــد خود را با 
شرایط واقعی تطبیق دهد و از آن 
زمان افت شاخص ها نیز آغاز شد.

این عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها، 
بازار متلاطم نفت و طلا و همچنین 
افزایش مالیات ها باعث تلاطم در 

بازار شد و امروز شاهد هستیم بازار 
و ســرمایه گذاران در تالار خیابان 
حافظ در حال سردرگمی و دست 

و پا زدن هستند.
نماینده مردم جلفا تاکید کرد: 
پیشنهاد من به سرمایه گذاران خرد، 
غیرحرفه ای و حرفه ای این است که 
در شرایط فعلی بازار، سرمایه های 

مازاد را در بورس وارد کنند و اگر 
از مایحتــاج خود نظیر  بخواهند 
خودرو، مســکن و سرمایه زندگی 
در بورس وارد کنند ممکن اســت 
دچار زیان شوند و این شامل حال 
افــرادی که اعتبــار از جای دیگر 
قرض می کنند و بــه بورس وارد 

می کنند نیز می شود.

بورس باز هم در جا زد
در همین حال بازار سهام دیروز 
نیــز همچون روزهــا و هفته های 
گذشته در رکودی سردرگم کننده 

فرو رفت و در جا زد.
به گزارش فارس، دیروز شنبه 
)16 خرداد 94( شاخص کل بازده 
نقدی و قیمت بورس با افزایش 7 
واحدی به رقــم 63 هزار و 297 
واحد رسید. شاخص قیمت وزنی 
این بازار نیز با رشد 3 واحدی عدد 
26 هزار و 488 واحد را برای خود 

ثبت کرد.
این در حالی است که شاخص 
بــازار اول در این بــازار با افزایش 
12 واحدی محــدوده 45 هزار و 
665 واحــدی را لمس کرد اما در 
مقابل شاخص بازار دوم با افت 23 
واحدی در محــدوده 130 هزار و 

635 واحد ایستاد.
شاخص کل فرابورس )آیفکس( 
نیز بــا افت یک واحدی رقم 708 

واحد را برای خود ثبت کرد.
ارزش معامــلات بورس اوراق 
بهــادار تهران دیروز بــه بیش از 

58میلیارد و 309 میلیون تومان 
بالغ شــد که از دســت به دست 
شدن 248 میلیون و 257 هزار و 
31 سهم و اوراق مالی در 27 هزار 

و 158 دفعه معامله حاصل شد.
بنابراین گزارش با وجود  آنکه 
از دیــروز انتظار می رفــت که با 
دا غ تر شدن تدریجی فصل مجامع 
شرکت ها و صنایع بورسی و انتظار 
کسب  برای  معامله  گران  ســنتی 
سود تا پیش از فرا رسیدن مجامع 
شــرکت های بزرگ روند بازار در 
مدار مثبت قرار گیرد اما همچنان 
جریانــی کســل کننده و راکد بر 
فضای کلی معاملات حاکم است. 
فقــر نقدینگی در بــازار در حالی 
فوران می کند که معامله گران اغلب 
حقیقی بورس تهران این روزها در 
گروه های کوچک بــازار به دنبال 
دست به دست کردن دارایی ها با 
هدف کسب سود حداقلی هستند. 
مورد  معاملاتی  نمادهــای  عمده 
وثوق بازار این روزها به سه صنعت 
و غذایی ها  دارویی  قطعه ســازی، 

خلاصه می شود.

در دو ماه نخست امسال صادرات سیب زمینی به 4/5 برابر نسبت به 
مدت مشابه در سال گذشته افزایش پیدا کرده و به 57 هزار تن رسیده 

است.
به گزارش ایســنا، آمار گمرک از صادرات غیرنفتی در دو ماهه اول ســال با 
رشــدی 350 درصدی مواجه بوده اســت و در حالی که قیمت صادرات هر کیلو 
ســیب زمینی نسبت به ســال گذشته تغییری نداشــته ولی ارزش صادرات آن 

17میلیون دلار بیشتر شده است.
بر این اســاس در دو ماهه نخست امسال، 57 هزار تن سیب زمینی با ارزش 
مجموعا حدود 23 میلیون دلار صادر شــد. طی همین مدت در ســال گذشته 
صــادرات این محصول 12/5 هزار تن و باارزش 5 میلیون دلار بوده اســت. این 
در حالی است که کارشناسان حوزه کشاورزی با اشاره به وضعیت خشکسالی در 
کشــور معتقدند که صادرات محصولات آب بری همچون سیب زمینی به معنای 
صادرات آب مجازی است. آمار صادرات غیرنفتی نشان می دهد که تنها در دومین 
ماه سال جاری صادرات سیب زمینی به 19 هزار تن رسیده است. در ماه گذشته 
صادرات ســیب زمینی به میزان 50 درصد افزایش یافت. ارزش مجموع صادرات 
این محصول در اردیبهشــت 7/7 میلیون دلار یعنی بیش از ارزش کل آن در دو 

ماهه نخست سال گذشته بوده است. 

هشدار وزارت ارتباطات
 نسبت به کلاهبرداری پیامکی

افزایش 4 برابری صادرات سیب زمینی

بدترین سال تاریخ بورس کشور
روزنامه تعادل

روزنامه تعادل که از حامیان دولت قلمداد می شــود درخصوص وضعیت 
اســف بار بورس کشور نوشت: بورس تهران در 17ماه گذشته، با بحران هاي 
عدیده  اي دست و پنجه نرم کرد و روز به روز از ارزش سهم هاي حاضر در تالار 
شیشه اي کاسته شد. نتیجه تحریم هاي شدید اقتصادي، کاهش 50 درصدي 
قیمت نفت، سیاست هاي انقباضي دولت و البته مطول شدن مذاکرات هسته اي 
این شــد که شاخص کل از 15بهمن ماه سال 1392 از رقم 89 هزار و 500 
واحد به سطح 63         هزار واحد در حال حاضر برسد. این به معناي افت  
30درصدي شاخص کل و زیان سهامداران بورسي در یک بازه 17ماهه است. بر 
این اساس بدترین سال تاریخ بورس کشور از نظر بازدهي در سال 93 رخ داد.
هیچ کارشناســي منکر آثار منفي عوامل ذکر شده در روند بازار سرمایه 
نیســت. اما از طرف دیگر بسیاري از کارشناســان بر این باورند که اقدامات 
سازمان بورس در 17ماه گذشته، باعث تعمیق و گسترده تر شدن ابعاد بحران 
بازار سرمایه شده است. در دوره رئیس سابق سازمان بورس، علي صالح آبادي، 
تلاش هاي فراواني براي تثبیت شاخص کل انجام گرفت. اما در بلندمدت بازار 

همان مسیري را طي کرد که مي توانست در سه یا چهارماه طي کند.
 اقدامات سازمان بورس صداي اعتراض کارشناسان را به هوا برد، اما سازمان 
بدون توجه به هشدارها اقدام به دستکاري قیمت و حمایت هاي دستوري در 
نمادهاي مختلف کرد. نمونه بارز این دخالت ها در روند بازار، انجام معاملات 
بلوکي در نمادهاي عادي ســهام بود. طبق دستور العمل هاي سازمان بورس، 
معامــلات خرد، بلوکي و عمده باید در نمادهاي مجزا شــکل بگیرند چراکه 
طبیعتــا قیمت در این نمادها متفاوت خواهد بود. چنانچه معاملات بزرگ تر 
از حد معمول در نماد عادي رخ دهد، ســازمان مکلف است که معامله انجام 

شده را ابطال کند.
اما برخلاف آنچه قانون بود، نه تنها سازمان از بروز معاملات بلوکي در نماد 
عادي جلوگیري نمي کرد، بلکه اشــخاص حقوقي را براي حفظ شاخص کل 
به انجام چنین معاملاتي در نمادهاي عادي شرکت هاي شاخص ساز ترغیب 
مي کرد. نتیجه این دخالت ها چیزي نبود جز کاهش ارزش معاملات، که بارها 

توسط کارشناسان مختلف هشدار آن داده شده بود.
پس از آنکه محمد فطانت فرد رئیس جدید ســازمان بورس بر مســند 
حکمراني بر سازمان بورس تهران تکیه زد، انتظار مي رفت که اینگونه اقدامات 
کنترل شده و حتي خاتمه یابد. اما نه تنها این دست اقدامات کاهش نیافت، 
بلکه با وجود سخنراني هاي فطانت فرد درباره لزوم آزاد گذاشتن بازار، شدت 

بیشتري نیز گرفت.
۱00هزار میلیارد تومان زیان در یک سال!

روزنامه همشهری
همشــهری هم درباره کاهش معاملات و زیان هنگفت بورس نوشــت:  
شــرکت های بورس در یک سال گذشته به طور میانگین 22 درصد از ارزش 
سهامشان را از دست داده اند و ارزش کل بورس تهران هم در این مدت 100 

هزار میلیارد تومان نزول کرده است.
 روند نزولي بورس تهران به طور دقیق از 16دي ماه سال 92شروع شد. از 
آن تاریخ تاکنون بورس تهران به جز چند مقطع زماني که بازار نسبت به آینده 
تحولات سیاسي امیدوار شده بود مدام در حال کاهش است. اکنون پرسش 
سهامداران این است که روند نزولي بورس تاچه زماني ادامه خواهد داشت؟..
بررســي آماري روند حرکت بورس تهران نشان مي دهد همه نماگر هاي 
اصلي بازار سهام در یک سال گذشته با کاهش مواجه شده اند. براساس اطلاعات 
موجود، بورس تهران از ابتداي خرداد پارسال تاکنون 100هزار میلیارد تومان 
معادل 30میلیارد دلار از ارزش اش را از دست داده است این به معناي آن است 
که قیمت سهام شرکت هاي بورس در این مدت 22درصد کمتر شده است.

آمارهــا همچنین نشــان مي دهــد در این مدت شــاخص کل بورس 
تهران17درصد کاهش یافته اســت، یعني اینکه ســهامداران در یک ســال 
گذشــته با وجود تورم 17درصدي 17درصد هم زیان کرده اند. همین دلایل 
باعث خروج تعداد زیادي از سهامداران از بورس شده است و این موضوع هم 
یکي از نسبت هاي مهم معاملاتي بورس تهران را دستخوش تغییر کرده است.

به دلیل خروج سهامداران از بورس تهران گردش معاملات بورس تهران 
به میزان 21درصد کاهش یافته و به پایین ترین ســطح خود در چند ســال 
گذشته رسیده است. در حال حاضر نسبت گردش معاملات سهام در بورس 

تهران به 3/6درصد رسیده است
450 میلیون تومان هزینه یک همایش دولتی!

روزنامه آفتاب یزد
آفتاب یزد، روزنامه همسو با دولت، ضمن انتقاد از برگزاری همایش های 
متعدد و اتلاف بیت المال نوشت: به نظر می رسد دولت فعلی هم مانند دولت 
قبلی، دقت چندانی در استفاده از بیت المال و منابع نداشته است و در واقع، 

اولویتی در تقسیم و توزیع منابع، مدنظر قرار نداده است...
 حسن روحانی در دوران کاندیداتوری اش برای انتخابات ریاست جمهوری، 
بارها به اســتفاده های بیهوده دولت احمدی نژاد انتقاد می کرد، اما متاسفانه 
دولت یازدهم در برگزاری همایش های مختلف، مشی دولت قبل را برای خود 
برگزیــد، هر چند که تعــداد آن به مراتب کمتر از تعداد همایش های برگزار 

شده دولت دهم است. 
یکــی از این موارد، اولین گردهمایی بین المللی گردشــگری و توســعه 
پایداری بود که به رئیس میراث فرهنگی و گردشگری مجوز برگزاری همایش 
تا ســقف 450 میلیون تومان داده شــد. این در حالیست که بر طبق مصوبه 
دولت، ســقف هزینه پرداختی دستگاه های دولتی برای برگزاری سمینارها و 
کنگره های بین المللی 150 میلیون تومان مقرر شده است اما با این وجود به 
نظر می رسد حسن روحانی به عنوان ریاست قوه مجریه، باید هر چه سریعتر 
به فرموده مقام معظم رهبری مبنی بر »رعایت اولویت ها جهت مصرف منابع 

داخلی و صرفه جویی«، جامه عمل بپوشاند.

اقتصاددرآینهرسانهها

تسلیت

جناب آقای دکتر حسین روازاده
مصیبت درگذشــت بــرادر گرامیتان را خدمت شــما و خانواده 

عزیزتان صمیمانه تسلیت عرض می نمائیم.
باهور- باباشکوری- امینی فر- مجدزاده
 و خانم یوسفی

عضو انجمن فولاد:

کارخانههایفولادبابیتوجهیدولتتعطیلمیشود

یک اقتصاددان:

دولت در مسیر اقتصاد مقاومتی حرکت نمی کند

نماینده سابق ایران در اوپک:
ماموریت عربستان

 جلوگیری از افزایش قیمت نفت است

پیش بینی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

افتبورسبازهمادامهخواهدداشت

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

دولتقانونهدفمندیرادربارهثروتمنداناجرانمیکند

فرصت20روزهبرایاعتراضبهحذفیارانه

اداره کل منابع طبیعی استان تهران خبر داد
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